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Vážení spoluobčané, chtěl bych touto formou reagovat na reportáž ve věci hřbitova ve Starých Křečanech. Jak jste si 
jistě všimli, již několik let se obec snaží o rekonstrukci hřbitovů, jak ve Starých Křečanech, tak v Brtníkách. Co se týče 
hřbitova v Brtníkách podařil se velký kus práce za velkého přispění spolku Zeidler z.s., který se velkou měrou zasloužil 
o rekonstrukci kaplí, zdí a hrobky. Za to patří spolku Zeidler velký dík a uznání. 

Ke hřbitovu ve Starých Křečanech bych sdělil následující. Obec již několik let usiluje o zvelebení vlastního hřbitova. 
Touto formou se chci ostře ohradit proti nařčení, že obec likviduje hroby, které historicky na náš hřbitov patří. Každá 
osoba, která navštívila hřbitov ve Starých Křečanech, nechť posoudí, zda obec likvidovala hroby. Proces úklidu 
hřbitova jsme započali již před několika lety. Nejprve jsme pokáceli přerostlé stromy, které ohrožovaly jak 
bezpečnost , tak i samotná hrobová místa. Jednalo se o túje, lípy, akáty a další stromy. Kořenové valy těchto stromů 
byly prorostlé až do samotných hrobek, takže došlo k jejich výřezu, aby nedocházelo k devastaci právě starých 
historických hrobek. Jelikož chybí velká část obvodového zdiva, provedla obec alespoň provizorní oplocení, aby 
nedocházelo k okusu květin zvěří, která na hřbitově okusovala zeleň a květiny na hrobech. Došlo k opravě původní 
zdi, kde „nenechavé ruce“ odcizily i cihly. 

Jelikož obec provádí sekání, řešila se i otázka, že zde bylo několik hrobových míst, kde zůstaly pouze betonové 
obvodové profily, ve kterých se nezachovaly žádné zbytky náhrobních kamenů, ani žádné jiné indície o hrobu. Obec 
vyvěsila výzvy v češtině i v němčině na tabuli u hřbitova, kde byli občané vyzváni, aby navštívili obec a řešili hrobová 
místa, případně hroby známých. Na základě této výzvy obec provádí dokumentaci jednotlivých míst. Výzva byla 
vyvěšena bezmála dva roky. Během této výzvy nikdo neřešil hroby, o které se nikdo řadu desetiletí nestaral. 
Náhrobní kameny byly povalené v trávě. Obec oslovila firmu, která provedla odstranění pouze betonových 
obvodových profilů, ze kterých bylo patrné, že zde nelze identifikovat konkrétní hrobové místo a nezůstala zde šance 
na ztotožnění pochovaných ostatků. Následně bylo firmě uloženo, pokud bude zjištěn výskyt padlých náhrobních 
kamenů a desek a nebude patrné, na který hrob patří, budou se dočasně deponovat v jihovýchodní části hřbitova. 
Zde bych se chtěl hrubě ohradit proti zveřejněné reportáži a tvrzení občanky obce, že obec tyto kameny likvidovala. 
Ze hřbitova se deponovaly pouze obvodové betonové obrubníky a o tom rozhodl dodavatel prací. Ostatní nalezené 
předměty byly deponovány na hřbitově. 

Též není pravdou tvrzení občana obce, že se ztrhly i větší - snad i třímetrové náhrobní kameny, toto tvrzení je 
nepravdivé a lživé, což obec jistě doloží vyjádřením jak pracovníků obce, tak i dodavatelské firmy. Též není pravdou 
tvrzení paní respondentky rozhlasové reportáže, že hroby byly likvidovány z toho důvodu, že nájemník hrobového 
místa neplatí. Řada opuštěných hrobů zůstala. Obec několik deponovaných kamenů zajistila ze země, kde byly 
povaleny již několik desetiletí. Nevylučuji tu možnost, že u některých došlo při manipulaci k poškození při jejich 
uložení. Jelikož je projekt rekonstrukce hřbitova naplánován na několik etap a plánujeme čerpání dotací, byly tyto 
kameny dočasně deponovány na shora uvedeném místě s tím, že budou zbytky těchto pomníků uloženy dle případné 
zpracované projektové dokumentace. Zde však připouštím, že současné uložení kamenů a náhrobků není optimální, 
ale jak jsem již uvedl, postupně se hřbitov upravuje a jistě pro tyto kameny najdeme optimální místo . Pokračování 
na straně 2 
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Téměř sedm let 
od ničivého orkánu Herwart
Naši obec dne 29. října 2017 zasáhl orkán 
Herwart, který kromě jiných škod poničil  
i kříž kostela ve Starých Křečanech. Ten visel 
na věži, mědená makovice ale spadla do pro-
stor bývalého hřbitova. Správci ji kvůli oba-
vám z možné krádeže odvezli. 
Makovice vydala schránku s písemnostmi, 
několik pohledů a velké množství mincí. 
„Ve speciálně pořízené dubové špulce byla 
listina ze 14. května 1813, kterou sepsal 
starokřečanský kaplan páter Franz Lumpe.  
Pochází z dob napoleonských válek a týká 
se i důsledků státního bankrotu habsbur-
ské monarchie v roce 1811,“ uvedl historik  
Jan Němec.

Lumpe události z roku 1813 přiblížil v emotiv-
ním popisu. „Tehdy se francouzští vojáci shro-
máždili v Sasku a 12. května vypukl ničivý po-
žár města Bishofswerda. Ve Starý Křečanech 
vzdálených 35 kilometrů slyšeli výstřely z děl 
a pozorovali záři z hořícího města. Do Kře-
čan se spolu se svým majetkem a dobytkem 
uchýlili i někteří obyvatelé Saska,“ vylíčila Klá-
ra Mágrová z rumburského děkanství.  
Mimo to schránka ukrývala více než sto min-
cí. Historici je musí ještě detailně posoudit, 
podle jejich předběžných závěrů ale pochá-
zejí z 16. století až začátku 20. století. 
Je mezi nimi i část numismatické sbírky, kte-
rou v roce 1901 věnoval Franz Langhans ze 

Starých Křečan. Mezi mincemi se našel na-
příklad saský tolar ze 16. století a pamětní  
medaile k těšínskému míru z roku 1779. 
„Cenný je zvláště pamětní říšský tolar, který 
31. října 1717 vydal Vilém Arnošt vévoda sas-
ko-výmarský,“ doplnil Němec.
Pamětní minci dal vévoda Vilém Arnošt razit 
ve Výmaru ke dvoustému výročí zahájení re-
formace. Tolar je datován do podzimu roku 
1717, kdy ve Výmaru vznikl konflikt mezi 
vévodou Vilémem Arnoštem a hudebníkem 
Johannem Sebastianem Bachem.
Posledním nalezeným dokumentem je roz-
sáhlý pamětní záznam z roku 1901. „Doku-
ment se na 26 stranách týká mimo jiné zdejší 
školy a požárů. Písemnost byla poškozena 
dlouhodobou vlhkostí a bude nutné ji restau-
rovat,“ dodal Němec.

Plánované 
rekonstrukce

Noviny 
slaví 30 let!

Osud
Franze  Ržihy

Jak dopadl
nohejbal?2 5 6 8Od 3. září bude probíhat 

rekonstrukce dvou 
místních komunikací.

Píše se rok 1994 a mně je 11 let, 
když vznikají naše místní noviny, 
jak jinak než Starokřečanský....

František Říha, kterého zabil  
roku 1854 v lese na Šajbě  
padající strom, pronesl zde...

Chtěl bych poděkovat za 
sponzorství, pomoc, obrov-
skou ochotu a chuť VŠEM,...

ČÍSLO 8/2024
STARÉ KŘEČANY  BRTNÍKY  NOVÉ KŘEČANY  VALDEK  PANSKÝ  KOPEC

ROČNÍK XXX.
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MOBILNÍ ROZHLAS
Co přihlášení do Mobilního Rozhlasu přináší?
 Upozornění na krizové události
 Novinky a důležitá upozornění z úřadu
 Pozvánky na kulturní a sportovní akce

https://krecany.mobilnirozhlas.cz/

KOMUNIKAČNÍ 
SLUŽBA MUNIPOLIS
Vážení občané,
aktivujte si prosím komunikační službu MUNI- 
POLIS (více jak polovina obce ji má). Je to  
naprosto zdarma a v kritických situacích, jako 
je například požár NPČŠ, dostanete nejzásad-
nější informace přímo do Vašeho telefonu 
pomocí SMS. Kvůli GDPR se však musí vyplnit 
níže uvedený formulář. Ten najdete na poda-
telně obecního úřadu.

OÚ STARÉ KŘEČANY
Kontaktní spojení
Staré Křečany 39
407 61 Staré Křečany
Telefon: 412336440
E-mail: dotace.krecany@volny.cz
WWW: www.krecany.cz
ID Datové schránky: 8y5bin2u

Úřední hodiny
Pondělí 7:00 - 11:00 13:00 - 16:00
Středa 7:00 - 11:00 13:00 - 16:00

Oficiální facebookové stránky obce: 
www.facebook.com/ObecStareKrecany
Neoficiální stránky (skupina) obce: 
www.facebook.com/groups/1563320273881425

Žádost: prořez keřů a dřevin

Plánovaná rekonstrukce 
dvou místních komunikací

Místní komunikace  
směrem na Skřivánek konečně předaná

INFORMACE
Z ÚŘADU

Z důvodu čerpání řádné dovolené nebu-
de agenda Evidence obyvatel a majetku 
ve dnech 28. srpna - 12. září vyřizována. 
Děkujeme za pochopení. 

Blíží se nám zima a s tím spojená údržba 
místních komunikací. Prosíme tedy majitele 
pozemků o prořez keřů a ostatních dřevin  

v bezprostřední blízkosti komunikací. Záro-
veň se tím zvýší bezpečnost z důvodu nepře-
hlednosti v některých úsecích. Děkujeme.

Od 3. září bude probíhat rekonstrukce dvou 
místních komunikací. MK 24c (nad zastávkou 
„Elite“ směrem ke kolejím) a 61c (poslední 
špatný úsek dolní cesty směrem na Dolní 
Křečany, až na konec katastru). U obou se 
řeší propustky a odvodňovací žlaby a z toho 

důvodu bude na obou komunikacích do-
pravní omezení. Po domluvě s dodavatelskou 
firmou ale budou všechny nemovitosti do-
pravně dostupné a jen v den pokládky bude 
komunikace plně uzavřena. Za komplikace se 
omlouváme a děkujeme za pochopení. 

Na podzim loňského roku proběhla kom-
pletní oprava místní komunikace směrem 
na Skřivánek, ale předání stavby proběhlo až  
v polovině tohoto měsíce. Důvodem bylo 
několik reklamací od obce směrem k doda-

vatelské firmě a následné nápravy. Mezitím 
proběhla instalace odvodňovací strouhy pra-
covníky technického střediska. Obec ještě 
zajišťuje instalaci dvou atypických závor pro 
možnost průjezdu cyklistů.
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Vezmi svou duši 
na kafe a dopřej jí péči…

JSDH BRTNÍKY
ČERVENEC A SRPEN

Dne 26. července proběhl pracovní podvečer. 
Bylo potřeba napytlovat pytle s pískem a srov-
nat je na paletu, udělat udržbu na velkém autě 
(výměna vadné pumpy). 

Dne 27. července proběhl společný výcvik 
jednotek Brtníky a Krásná Lípa. Úkolem bylo 
šetřit s vodou, proniknout do budovy, použít 
vodní clonu pro ochlazení ohně a ochranu 
zasahujících hasičů. Někdo může namítat, že 
takové cvičení není potřeba, ale je lepší  být 
připraven, než být zaskočen.

Dne 14. srpna proběhl výjezd v obci Brtníky.  
Smrk, který zaměstnal čtyři jednotky hasičů.
HZS Šluknov, JSDH Brtníky, Jiříkov a Varnsdorf. 
Musela být povolána speciální technika aby 
nedošlo k většímu poškození střechy, na které 
smrk ležel. 

Dne 21. srpna proběhlo nahlášené pálení vět-
ví, které jsme využili ke společnému výcviku 
okolních jednotek z Krásné Lípy, Rumburka 
a Mikulášovic. Téma výcviku byl požár lesní-
ho porostu a skládky odpadu. Rychlé pokyny  
k dodržování bezpečnosti, rozdělení úkolů  
a může se začít. Trochu tepla a kouře nás ne-
zaskočilo.

Více informací najdete na facebooku „Hasiči Brtníky”

Rumburk, 31. července 2024 …takto pojme-
novala Agentura Pondělí další ročník setkání 
s veřejností nad tématem duševního zdraví.  
Akce se koná v pondělí 7. října 2024 v pro-
storách kavárny Balahala v Rumburku od  
9 do 16.30 hodin a je součástí celorepubliko-
vé kampaně Týdny pro duševní zdraví. 
„Každý čtvrtý člověk zažije ve svém životě ně-
jakou formu duševního onemocnění. Duševní 
zdraví se týká nás všech. Všichni ho můžeme 
rozvíjet a všichni o něj můžeme přijít. Součás-
tí duševního zdraví může být také zotavení  
z psychické krize nebo duševní nemoci,“ sděluje 
k tématu jedna z organizátorek akce Petra Kin-
diuková a k samotnému programu pak dodává: 
„Setkání bude probíhat ve dvou blocích, dopo-
lední program vyhradíme pro odbornou veřej-
nost, např. pro poskytovatele sociálních služeb, 
pedagogy, opatrovníky apod. Odpolední blok 
bude určen pro zájemce z řad laické veřejnosti.  

V obou půldnech budou probíhat zajímavé 
přednášky a besedy s odborníky a lidmi se zku-
šeností s duševním onemocněním. Plánujeme 
promítat filmy s danou tématikou, nabídneme 
ochutnávku relaxačních technik, sdílení zkuše-
ností, a to vše u dobré kávy.“ 
Jak svou duši a mysl ošetřit? Přijďte se in-
spirovat, popovídat, nebo se zrelaxovat 
např. u jógy a meditace. Pro další informace  
kontaktuj te  B c.  Petru  K indiukovou,  
tel.: 737 538 241, www.agenturapondeli.cz 
nebo nás sledujte na facebooku. 

Zuzana Havránková, Agentura Pondělí

Agentura Pondělí, z. s. je nezisková organiza-
ce, která poskytuje služby pro osoby se zdra-
votním postižením ve Šluknovském výběžku, 
kde v rámci programu „Tým pro duševní zdra-
ví“ poskytuje podporu lidem se zkušeností  
s duševním onemocněním. 

Hlas obyvatel 
Českého Švýcarska 2024
Institut 2050 na podnět Ministerstva životního 
prostředí a Správy Národního parku České Švý-
carsko provedl výzkum veřejného mínění – Hlas 
obyvatel Českého Švýcarska 2024.
Výsledky tohoto průzkumu nás velice překvapily, 
mají reflektovat názory občanů žijících na území 
NP a dle nám dostupných informací nikdo z ob-
čanů Mezné dotazován nebyl.
Rozhodli jsme se proto v našem spolku Bez-
mezná Mezná z.s., že připravíme dotazník, jehož 
cílem bude zjistit opravdové názory a postoje 
skutečných obyvatel žijících na území NP. Jak 
opravdu lidé vnímají existenci NP, činnosti Sprá-
vy NP, přístup k ochraně přírody i např. oblast 
požární prevence.
Není to průzkum založený na reprezentativním 
vzorku obyvatel, je to dotazník spokojenosti 
občanů, a proto byl nabídnut k vyplnění všem 
občanům.

V Mezné je o vyplnění dotazníku velký zájem  
a lidé zde již dotazník vyplňují. Zájem o vyplnění 
u mnohých zvýšil pořad ČT – Z kraje – vysílaný 
20.7. 2024 (natáčeno před bývalou ozdravovnou 
v Jetřichovicích), který byl celý založen na výsled-
cích zmíněného výzkumu MŽP a měl tady velmi 
negativní ohlas.
Výstupy z vyplněných dotazníků poctivě vyhod-
notíme a věříme, že tak získáme vypovídající ob-
rázek o mínění zdejších lidí.
A protože se k nám dostávají také názory někte-
rých obyvatel z vašich obcí, řekli jsme si, že nebu-
deme lakomí a nabídneme dotazník také vám. 
Budete-li mít zájem dotazník použít také ve své 
obci. Ten naleznete na podatelně vašeho úřadu, 
případně elektronicky na Facebooku spolku Bez-
mezná Mezná.
Hezký nadcházející víkend, s přáním všeho dobrého

Vendula Hrdličková, Bezmezná Mezná z.s.
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Kulturní 
kalendář
5. září                
ČLENSKÁ SCHŮZE OD 16.30 hod.

7. září                
BRIGÁDA NA ZÁKLADNĚ 
PŘED STEZKOU ODVAHY
Bude upřesněno.
Zodpovídá: výbor KČT, odbor Rumburk       

13. září                 
BRIGÁDA NA ZÁKLADNĚ PŘED 
STEZKOU ODVAHY (pátek)
Bude upřesněno.
Zodpovídá: výbor KČT, odbor Rumburk                

14. září                 
STEZKA ODVAHY – 45. ROČNÍK
Pěší turistická akce pro děti s rodiči či prarodi-
či územím CHKO Labské pískovce a Národní-
ho parku České Švýcarsko.
Start: z Brtníků 7.30 hod. - 11 h.
Cíl: osada Kopec, turistická základna 
KČT Rumburk.
Trasy: 8 km a 4 km pro kočárky.
Zodpovídá: výbor KČT, odbor Rumburk

20. září                 
HUDEBNÍ KROUŽEK
Kroužek zaměřený na získání a rozvoj hudeb-
ních znalostí a dovedností, které jsou potřeb-
né ke hraní nejen trampských písniček.
Klubovna KČT Rumburk.
Začátek: 16 hod.
Zodpovídá: Jan Bukva, Martin Zíka

28. září        
Pěší: ROZHLEDNY JABLONECKA VII 
– ČERNÁ STUDNICE
Tanvald – zast., Terezínka, Muchov, Černá 
studnice (869 m), Jablonec n. N. – zastávka
Odjezd v 6.50 hod. vlastními auty od žst. Rum-
burk, dále vlakem v 7.24 hod. z Varnsdorfu.
Trasa: 12 km/495 m, středně náročná.
Zodpovídá: Přemysl Homolka

Box bez hranic
3denní letní soustředění a 8 pravidelných tré-
ninkových setkání (září–prosinec, 2 setkání 
měsíčně), to je náplň projektu Box bez hranic. 
Spolupráce německého spolku BSG Sebnitz, 
ev. a českého spolku Fight Boxing Club, z.s.  
z Mikulášovic.
Letní soustředění máme zdárně za sebou. 
Byl to intenzivní čas – dvakrát denně tvrdý 
společný trénink s dvoujazyčnou moderací, 
prázdninové aktivity pro sportovce i sympa-
tizanty projektu, společné koupání, táborák  
a mnoho her. Vznikla první přeshraniční ka-
marádství, sportovci se mohli seznámit s růz-
nými metodami tréninků v Čechách a v Sas-
ku a účastníci projektu poznali zázemí boxu  

v Mikulášovicích. Ondra Berki se svým  
týmem vše krásně připravil, němečtí spor-
tovci se budou revanšovat již v září na prv-
ním společném tréninku na německé straně.  
Cílem projektu je především propojení 
účastníků, zviditelnění sportovních spolků, 
navázání kontaktů a přátelství, odbourávání 
předsudků a celková harmonizace příhraničí.  
K tomu náš projekt určitě přispěl. Děkujeme  
Euroregionu Labe za laskavou podporu. 
Více info – 606 64 42 70, Martina Böhme

Mit freundlichen Grüßen

Mgr. Martina Böhme, Dipl.-Pädagogin

Těžko dostupný sen
Pamela přišla do Kostky nejdříve na školní 
praxi, později se stala naší kolegyní a začala 
na malý úvazek pracovat s dětmi, kde pomá-
há s volnočasovými aktivitami. Pamela studu-
je druhý ročník oboru veřejnosprávní činnost. 
Aby mohla pracovat v sociálních službách, 
rozhodla se, že si doplní kurz Pracovník v soci-
álních službách. Finanční rozpočet její rodiny 
je omezený, s dalšími náklady na vzdělávání 
nelze počítat i přesto že vedle studia pracuje. 
Pamela s pomocí kolegů z NZDM požádala 
Nadaci Clementia o individuální podporu  
a byla mezi prvními, kdo ji získal. Mohla si po-
řídit notebook pro studium a zaplatit potřeb-
ný kurz. Díky tomu si místo v Kostce udrží.  
I kolegové ze služby jí přejí studijní úspěch.
Nadace Clementia individuálně podpořila 
přes 20 dětí či dospívajících, kteří dlouhodo-
bě spolupracují se sociální službou NZDM.

Libor Kubíček, Kostka Krásná Lípa
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slaví 30 let od svého vzniku
Starokřečanský zpravodaj
Píše se rok 1994 a mně je 11 let, když vznikají 
naše místní noviny, jak jinak než Starokřečan-
ský zpravodaj. Kdysi tu před zpravodajem vy-
cházely noviny jménem R.E.P., které měly být 
jeho předchůdcem.
Měl jsem tu možnost si prohlédnout celý 
archiv novin. prohlédnout celý archiv no-
vin. Za těch 30 let máme něco přes 360 
čísel. Velká porce různých informací, zají-
mavostí naší obce, ale také toho, co se dělo  
v okolí. Jaké byly naše životy, co všechno se 
za tu dobu dělo v naší obci a co všechno bylo 
obsahem novin. První číslo začal zpracovávat 
můj otec, Petr Černý, který v té době ještě 
podnikal s tiskárnou  v č.p. 409, kde vznik-
li. Dlouhá léta je pro vás po grafické stránce, 
ale také pomocí obsahu vytvářel, a tak jak 
se měnil obsah, tak se různě měnila grafika, 
hlavička novin, ale také tisk novin. Zprvu byl 
tisk v tiskárně v Křečanech, jeden čas se tiskly 
noviny i v bývalých „Léčivech“ (dnešní fa Phar-
ming a.s.). Později, když jsem začal studovat 
svůj obor grafik na polygrafické škole v Rum-
burku, tak se noviny tiskly i tam. Ten průběh 
byl ještě dále, do Rumburku do fy Firminzert, 
pak se noviny vrátily do křečanské tiskárny 
Mänzel, kde se také jeden čas vytvářela jejich 
grafická podoba. Dnes se noviny tisknou ve 
firmě ProstěQ. Noviny měly svůj vývoj i v gra-
fické podobě, nejen v různých hlavičkách, ale 
později, když otec předal noviny dále, změnila 
se grafika jinak. Později grafiku zajišťovala tis-
kárna Mänzel. A pak jeden čas noviny vytvářel 
úřad sám. Jelikož jsem tu dlouhá léta nebydlel, 
přestal jsem noviny vnímat, ale pak jsem přišel  
s nápadem tvořit vlastní noviny a nakonec po 
dohodě s obcí jsem se začal o noviny starat  
a dělám to dodnes. Tedy jak se říká „jablko ne-
padá daleko od stromu“ a další Černý v grafic-
ké novině pokračuje.

A co bylo obsahem novin za těch 30 let? Kro-
mě článků o kultuře naší obce a také akcí ve 
školce a škole zde byly i zprávy z okolních 
obcí, převážně o tom, co se děje v okolí. Po-
zvánky na naše akce a také do okolí. Různé 
recepty, zvláště před Vánoci, velká dávka 
vtipů, soutěže, zajímavosti, ale také články 
o cestování a různé povídky. Pamatuji se, že 
jsem do novin také psával různé článečky. 
V některých novinách jsem si všiml, že byl 
obsah více sestavený pro zábavu. Co v no-
vinách bylo a dnes není, je zápis ze zasedání 
obce. Většinou naše noviny měly 4 stránky, 
anebo výjimečně 8 stran. První čísla byla 
černobílá na obyčejném papíře, později byla 
dvoubarevná a pak plnobarevná. Vždy měly 
nějaký vklad plakátů nebo inzerce. Hezké 
právě u našich novin byl vývoj hlavičky až 
do dnešní podoby, kterou se snažím stále 
uchovat a neměnit ji.

Nová vize novin do budoucna? Asi dále 
pracovat na grafické podobě a postupně ji 
pilovat, pomáhat s obsahem. Je pravdou, že 
bych se k některým prvkům z minulosti chtěl 
přiblížit. V současné době máme čas od času 
osmisměrku, plánuji také křížovku. Jelikož 
jsem sběratel historických pohledů, určitě 
přidám okénko historie. A navrátit sem po-
vídky. Naše noviny nečtou jen občané, ale 
často i naši turisté a také zahraniční čtenáři. 
A když mám někde přednášku o grafice, vo-
zím s sebou noviny jako vzor a ukázku, jak 
mají noviny vypadat. Proto pokud vás napa-
dá, jak vylepšit obsah nebo máte nápady, co 
by mohlo naše noviny ještě více obohatit, 
budeme jedině rádi. Pojďme do dalších čísel 
tvořit obsah.
Jak vzniká obsah novin teď? V našich no-
vinách je uzávěrka a vždy se sestaví to, co 
přijde do uzávěrky. Já dostávám pár dní po 
uzávěrce data včetně fotografií. Vysadím to, 
co přišlo z obce, a pak přidávám obsah, o kte-
rý se starám. Jako třeba pozvánky na kultur-
ní akce, KČT Rumburk, naši hasiči, co se děje  
v Krajské zdravotní, virtuální běh, TJ Jiskra 
Staré Křečany, napíšu články z okolí, osmi-
směrku a mnoho dalšího. Pak mají noviny ko-
rekturu, schválení a tisk. A potom se dostávají 
noviny nejen k vám.
Za těch 30 let se k vám dostala velká porce 
informací a lze postupně sledovat i vývoj naší 
obce a její obsah. Rád bych, aby tomu bylo 
i nadále. Snažím se držet 8 stran zajímavostí 
naší obce a okolí a přidávat koutek zábavy. 
Vím, že všem se nezavděčíme, ale pokud 
máte zájem, jak noviny obsahově vylepšit, 
podělte se a můžeme na dalších několik let 
tvořit stále dobrý nebo lepší obsah.

Lukáš Černý
Malá ukázka naši hlaviček novin, samozřejmně se sem všechny nevejdou 
a tak jsem vybral některé zajímavé jak postupně vypadala změna a vývoj hlavičky. 
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Osud zbožného přání 
nadlesního Franze Ržihy
František Říha, kterého zabil roku 1854 v lese 
na Šajbě padající strom, pronesl zde před 
smrtí svá poslední slova:

                 “Bože žehnej mým dětem”. 

Jak jsem zjišťoval podrobnosti o zbožném 
nadlesním, napadlo mne zjisti jaký osud  
potkal jeho děti.
Franz RŽIHA jako strohraběcí nadlesní hra-
běte Salma - Reifferscheidta bydlel v Lipové  
v panském dvoře č. p. 47 se svou ženou 
Apolonií rozenou Michlovou z Krásné Lípy  
č.p. 265. Dle matriky v Lipové (Hainspachu) 
měli tři děti. Syny Franze Ržihu * 29. 3. 1831, 
Eduarda Ržihu * 1. 11. 1833 a dceru Apolonii 
Ržiha * 8. 3. 1837.
Syn Franz Carl August Ržiha se dal na sta-
vitelskou dráhu a proslavil se jako stavitel 
železničních mostů a zejména tunelů v kte-
rémžto oboru byl uznávanou kapacitou. Roku 
1874 se stává vrchním inženýrem generální 
inspekce rakouských drah na ministerstvu 
obchodu ve Vídni, v sekci pro projektování 
staveb. Roku 1878 byl jmenován profesorem 
Vysoké technické školy pro stavby železnic  
a tunelů ve Vídni a v roce 1887 se stává jejím 
rektorem. V roce 1895 byl jmenován císařsko-
-královským dvorním radou. Angažoval se 
rovněž na poli památkové péče. Napsal knihu 
o dějinách Juditina mostu a snažil se rozluš-
tit tajemství kamenických značek. Vypraco-
val teorii, podle níž byly všechny kamenické 
značky od starověku vyvinuty z jednoho ze 
14 různých základních geometrických klí-
čů. Tato teorie je však v současném výzku-

mu považována za velmi nepravděpodob-
nou. Přesto se dnes na mnoha místech nové  
kamenické značky navrhují pomocí jeho klíčů.
Druhý syn Eduard August Hubert Ržiha zvolil 
vojenskou kariéru a vypracoval se do hod-
nosti plukovníka v rakousko-uherské armá-
dě. Roku 1866 vydal knihu Die Theorie der 
Minen (Teorie min) a roku 1871 vydal knihu 
o válečné taktice Ausbildung der Compagnie 
(Školení mužstva). 
Oba synové byli císařem Františkem Josefem 
I. povýšeni roku 1883 do rytířského stavu  
a získali své erby a právo používat přídomek 
… Ritter von Rziha. 
Dcera Apolonie Františka Mathylda Ržiha se 
provdala za Wilhelma Stellziga z Krásného 
Pole u Horní Chřipské, který byl kurátorem pro 
záchranu uměleckých a historických pamá-

Kříž nadlesního Franze RŽIHY  
(osada Kopec okres Děčín).

tek, spisovatelem, zakladatel gymnastického  
a dobrovolného hasičského sboru v Rakousku 
a správce Germánského muzea v Norimberku.
Vnuk nadlesního Franze Ržihy, Franz von Rži-
ha (* 10. 2. 1865)  se dal také na vojenskou 
dráhu a v roce 1917 dosáhl generálské hod-
nosti polního podmaršálka.
Dalo by se tedy říci, že zbožná prosba Františ-
ka Říhy byla vyslyšena mírou vrchovatou. 
Dům Lipová (Hainspach) čp. 47,  kde žil nad-
lesní Franz RŽIHA se svou manželkou Apolo-
nií, byl posléze nazýván Maistrshaus (Mist-
rovský dům), protože se v něm kromě bratrů 
Franze a Eduarda Říhových narodil *14. 2. 
1837 také Arnaldo Cantani italský lékař a spi-
sovatel  známý pro svůj výzkum diabetu.

Jiří Jindřich
(poz.red. převzato z naší facebookové skupinky)
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KAM ZA KULTUROU
7. ZÁŘÍ - MĚSTSKÉ SLAVNOSTI 
DOLNÍ POUSTEVNA 2024
Nenechte si ujít naše letošní slavnosti, na kterých se 
můžete těšit na několik kapel v čele s legendárními 
LUNETIC! K úsměvu na tváři bude na programu imi-
tátor PETR JABLONSKÝ, ale také rovněž PAPOUŠCI 
ARAKOVO! Lze se těšit i na světelnou show, ohňo-
stroj, stánkový prodej, zábavu pro děti a mnoho 
dalšího. Přijďte si společně s námi užít sobotu. 
Těšíme se na Vás, Město Dolní Poustevna.

14. ZÁŘÍ - LORETÁNSKÉ SLAVNOSTI
Zveme vás na Loretánské slavnosti. Slavíme 320. vý-
ročí položení základního kamene ke stavbě Lorety. 
Akce proběhne od 13 hodin až do 20 hodiny.

15. ZÁŘÍ - ZNOVUOTEVŘENÍ HRÁDKU
Město Varnsdorf vás zve na oslavu znovuotevření 
Hrádku u příležitosti jeho 120. výročí. Akce proběh-
ne od 13 hodin až do 18 hodin.

21. ZÁŘÍ - 10. ROČNÍK SRAZU VETERÁNŮ 
V HORNÍM PODLUŽÍ 2024
Zdravím, pište si do kalendáře datum 21. - 22. září 
2024, kdy oslavujeme 10 let od vzniku této akce. 
Tentokrát pořádáme výroční sraz, který zahrnuje so-
botní večírek zhruba od 18.00h, na kterém vystoupí 
kapela a bude připraven program. Tentokrát jedeme 
od soboty od 9 h až do večerních hodin a máte mož-
nost si postavit stan před restaurací. Tyto informace 
jsou pouze úvodní a detaily budou průběžně dopl-
ňovány. Každopádně se na vás všechny těší Márty, 
tel: 725 828 534. Pro více informací sledujte stránky 
Horního Podluží.

21. ZÁŘÍ - OSLAVY 160 LET 
STŘELNICE & BURČÁKOBRANÍ
Zveme vás na oslavy 160. výročí od otevření budovy 
Střelnice v Rumburku!
Od 15 hodin se můžete těšit na  na Den otevřených 
dveří kina, Výstava k historii Střelnice, Lukostřelba 
(Spolek přátel Rumburku), Airsoft střelba (Spolek 
přátel Rumburku), Střelba ze vzduchovek (SLŠ Šluk-
nov) a mnoho dalšího.
V 15 hodin začne zahájení prodeje burčáku a hudeb-
ní produkce, Trubači a ukázky sokolníků (SLŠ Šluk-
nov), Exhibice kurzu přežití (SLŠ Šluknov), Interaktiv-
ní etuda “Historie ve Střelnici” (DS Hraničář), Trubači  
a ukázky sokolníků (SLŠ Šluknov), Exhibice kurzu 
přežití (SLŠ Šluknov). Těšit se můžete na výborný 
burčák, občerstvení a hudební produkci od Jiřího 
Procházky. Vstupné zdarma

29. ZÁŘÍ - MANDAVA JAZZ/MANDAU JAZZ
Trio výrazných osobností české hudební scény se 
spojilo v novém uměleckém projektu, jehož zákla-
dem je hravost, radost a něha. Podstatnou esencí je 
improvizace a obrazivé, poetické texty prokládající 
meditativní zvukové plochy. Svéráznou písničkářku 
a charismatickou zpěvačku Janu Vébrovou dopl-
ňují alternativní rocker Vladimír Václavek a jazzo-
vý kontrabasista Petr Tichý. Jana je křtěná vodou  
z Mandavy, Petr z jablonecké Nisy a Vladimír z mo-
ravskoslezské Moravice. Více informací na www.do-
meceknakopecku.eu. 
 Lukáš Černý,  zdroj: internet
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Osmisměrka s tajenkou
Předchozím čísle jsme měli tajenku s citátem 
„Koho neuzdraví léky, toho uzdraví příroda.“  
Citát od starověkého řeckého lékaře Hippokrata 
(460 - 370 př. n. l.). Výherci E. Ringelhánová, kte-
rá vyhrála knihu „300 NEJLEPŠÍCH ANEKDOT  
O POLICAJTECH” gratulujeme.

Citát v nové osmisměrce zní: „Představte si 
to ticho, (doplňte)“ a dokončení citátu najde-
te v osmisměrce.  Tentokrát jsem vybral citát 
od spisovatele Karla Čapka, který moc dobře 
známe z některých český děl (1887–1945). Hra-
jeme o knihu 

Svoji odpověď a kontakt pošlete společně  
s předmětem "osmisměrka" na studio@ 
grafikfotograf.cz. Výherce získá knihu  
„300 NEJLEPŠÍCH EROTICKÝCH ANEKDOT”  
z nakladatelství levneknihy.cz.

Pomocná slova: KOŽENKA, KRŮTA, MONAR-
CHIE, OMELETA, PALAČINKA, PAPRIČKA, PI-
JAVICE, PŘEKLAD, SLUCH, SOPKA, TUBIČKA, 
ULICE, DOJNICE, EDICE.
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SVÉ ŽIVOTNÍ 
JUBILEUM OSLAVILI

Pan Imrich Maxin 
z Panský oslavil 70 let.

Pan Miloš Krejčík 
ze Starých Křečan oslavil 81 let.

Paní Anna Kitová 
ze Starých Křečan oslavila 85 let.

Jak dopadl 23. ročník 
Starokřečanský nojebalový turnaj?
Chtěl bych poděkovat za sponzorství, pomoc, 
obrovskou ochotu a chuť VŠEM, kteří se podíleli 
na 23. ročníku našeho Starokřečanského nohej-
balového turnaje. 
Hlavními sponzory byla Obec Staré Křečany  
a nově také firma MONZAS spol. s r.o., dále Petr 
Dušek, Franta Černý, David Štefáček, Kominictví 
Brůna Rumburk, Aleš Hlinka, Franta Rotta, Fran-
ta Littera, Zdeněk Cimrt, Lukáš Latislav a Petr  
Muranyi. Všem mnohokrát děkuji a jsem  
nesmírně rád, že ještě existují lidé, kterým zálě-
ží na společenském a sportovním vyžití. Počasí 
bylo po celý den akce skvělé. Akce proběhla 
za účasti devíti týmů ve stylu každý s každým.  
Výhercem se stal tým ÚSTEČÁCI ve složení Jiří 
Douša, Josef Tirpák, Radek Smetana, Lukáš 
Menc. Blahopřeji. Na druhém místě byli ŠUMAŘI 
(Petr Maxin, Petr Husák a Lukáš Erban) a na tře-

tím SPORŤÁCI (Radek Maxin, Zdeňka Maxinová, 
Václav Žáček, Petr Bali Šoltés).
Všechna družstva: ÚSTEČÁCI, ŠUMAŘI, SPORŤÁ-
CI, VOMÁČKY, DŘEVÁCI, DALŠÍ PROSÍM, FOTŘÍCI, 
DŮCHODCI a RYBÁŘI ZIROVNICE.
Ještě jednou za vše děkuji a budu se těšit na další 
ročník. Věřím, že si budou chtít hráči opět tento 
turnaj zopakovat. Letošní ročník se opět opravdu 
vydařil, publikum nezklamalo. Velké poděkování 
patří Jirkovi a Pavle Kafkovým za skvělý servis 
jídla a pití, Robikovi Dlouhému za perfektní pří-
pravu hřiště a obsluhu počítadla, Lukášovi Lati-
slavovi za skvělý guláš a samozřejmě i ostatním, 
bez kterých by to bylo mnohem těžší.
Na závěr bych chtěl ještě jednou pochválit  
a poděkovat za letošní přípravu ze strany obce, 
byla opět perfektní. DĚKUJI.

 S pozdravem a díky Martin Vondráček

Hledáte svého svatebního fotografa? 
606 834 161 T

fotograf@lukascerny.eu E
lukascerny.eu FB
lukascernyeu IG

fotograf.lukascerny.eu WEB

Jsem svatebním fotografem od roku 2011 a od té doby jsem měl tu čest zaznamenat více než 200 svateb  
z různých koutů České republiky. Mým cílem je zachytit ty nejzajímavější okamžiky, abyste si mohli odnést co 
nejlepší vzpomínky na váš výjimečný svatební den. Během celého dne vám věnuji svou pozornost a rád vám 
pomohu s čímkoliv potřebujete. Vaši svatbu chci oživit smíchem, radostí, skoky do vzduchu, nebo vyhozením 
nevěsty a ženicha též do vzduchu. Nebo třeba nějakým dalším akčním nápadem.

VTIPNÉ OKÉNKO
Do telefonu: 
„Já hned přijdu, jen to tady dodělám.”
„A kde jseš?”
„No na záchodě.”

Co je ještě horší než zácpa?
Průjem v zácpě.

„Ty nic nepochopíš obecně, všechno potře-
buješ konkretizovat, aby to ten tvůj mozek 
vstřebal.”
„Jo? A co například?”


